
رئیس سازمان مدارس غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی و خانواده وزارت آموزش و پرورش در گفت و گو با »ایران«:

مدارس نباید هزینه ای به عنوان شهریه آنلاین بگیرند
 ابتلا به کرونا در ایران

 از مرز ۱۰۰ هزار نفر گذشت
گروه اجتماعی : روز گذشــته با شناسایی 1680 مورد جدید کووید-19 
در کشــور روند صعودی مبتلایان برای ســومین روز متوالی ثبت شد 
تــا مجموع کل مبتلایان از مرز 100 هزار تــن بگذرد. میزان مبتلایان 
در روز 16 اردیبهشــت معــادل بــا 1323 نفر بوده اســت این رقم در 
ســه روز اخیر صعودی بوده و تنها در روز 13 اردیبهشــت ماه میزان 
مبتلایان روزانه 802 نفر گزارش شــد. پیش بینی می شــد این روند 
نزولــی در روزهــای آینــده تــداوم یابــد امــا طــی روزهای اخیــر روند 
مبتلایــان روزانــه صعودی شــد تا اینکه در روز گذشــته به بیشــترین 
میزان در ماه اردیبهشــت رســید. معاون درمان وزیر بهداشــت می 
گوید در برخی از نقاط کشور از جمله استان خوزستان شیوع بیماری 
کرونا گســترش یافته و قرار اســت تیم تحقیقاتی درباره این افزایش 
ها تحقیق کنند با این حال مسئولان وزارت بهداشت روز گذشته تنها 
آمارهــا را ارائه کردنــد و تحلیلی درباره چرایی روند صعود مبتلایان 
در چند روز اخیر ارائه ندادند. آنطور که ســخنگوی وزارت بهداشــت 
می گوید: اگر روند صعودی مبتلایان به دلیل کاهش محدودیت ها 
در فاصلــه گذاری اجتماعی باشــد ســتاد ملــی کرونا مجــددا درباره 

اعمال محدودیت های جدید تصمیم گیری خواهد کرد.
کیانــوش جهانپــور مــی گویــد:  در 1۵ اســتان یــک رونــد صعــودی 
تدریجی را در چند روز اخیر مشاهده می کنیم که اکنون نمی توانیم 
در مورد آن قضاوت کنیم و شاید نیاز است چند روز صبر کنیم البته 
بخشــی از افزایــش ها به علت بیماریابی فعال تــر در چند روز اخیر 
اســت اما بخشی ممکن است ناشــی از افزایش ترددها و مراودات و 
تغییر سبک زندگی باشد. اگر چنین باشد، سیاست ها تغییر خواهد 

کرد و ممکن است محدودیت های بیشتری اعمال شود.
عــلاوه بــر ایــن بــه گفتــه مســئولان وزارت بهداشــت یکــی از دلایل 
افزایــش مبتلایــان انجــام غربالگــری و بالا رفتن قدرت تســت های 
آزمایشــگاهی اســت که منجربه افزایــش بیماریابی فعال در کشــور 

شده است.
 ســخنگوی وزارت بهداشــت گفــت: با شناســایی 1۶80 مــورد جدید 
کوویــد 19 در کشــور طی 2۴ ســاعت گذشــته، آمار مــوارد ابتلا به این 
بیمــاری در کشــور از مــرز 100هــزار نفــر گذشــت. بــه گزارش ایســنا، 
دکتــر کیانوش جهانپــور گفت: از ظهر روز 16 اردیبهشــت تا ظهر 1۷ 
اردیبهشــت 1399 و براســاس معیارهــای قطعی تشــخیصی 1۶80 
بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشــور شناســایی شــد. وی گفت: به 
این ترتیب مجموع بیماران کووید19 در کشور به 101۶۵0 نفر رسید. 
بــه گفتــه جهانپــور، متأســفانه در طــول این بــازه زمانــی، ۷8 بیمار 
کوویــد19 جــان خود را از دســت دادند. ســخنگوی وزارت بهداشــت 
افــزود: مجمــوع جانباختگان این بیمــاری به ۶۴18 نفر رســید. وی 
گفــت: خوشــبختانه تاکنــون 81۵8۷ نفــر از بیماران، بهبــود یافته و 
ترخیــص شــده اند. جهانپــور گفت: 2۷3۵ نفــر از بیمــاران مبتلا به 
کووید19 در وضعیت شــدید این بیماری تحــت مراقبت قرار دارند. 
وی گفــت: تاکنــون ۵31 هزار و 2۷۵ آزمایش تشــخیص کووید19 در 
کشــور انجام شــده اســت. ســخنگوی وزارت بهداشــت با تأکید چند 
بــاره بر رعایت فاصله گــذاری اجتماعی، در خانه مانــدن و پرهیز از 
ترددهــای غیرضرور گفت: بی تردید افزایش نســبی مــوارد بیماری 
طــی روزهــای اخیر به رفتار خودمان بازمی گــردد؛ به طوری که حتی 

موارد تردد و مسافرت های غیرضرور را شاهد هستیم. 

تعیین سناریو های مختلف برای کرایه نفر چهارم تاکسی ها
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهر تهران از تدوین سناریوهای مختلف برای کرایه نفر 

چهارم در روزهای کرونایی خبر داد.
»علیرضا قنادان« درباره شــایعه افزایش 80 درصدی کرایه تاکســی های ویژه به ایلنا 
گفت: چنین موضوعی صحت ندارد و از اساس تکذیب می شود. به نظر می رسد انتشار 
این خبر به دلیل برداشت نادرست از یکی از تبصره های مصوبه نرخ کرایه شوراست که 
مربوط به تاکســی های لوکس و مدرن تهران اســت و از چند سال پیش به طور مستمر 
وجود دارد.او ادامه داد: براســاس متن مصوبه، به ســازمان تاکسیرانی اجازه داده شده 
که نرخ کرایه تاکسی های ویژه لوکس مانند خودروهای هیبریدی، تویوتا، اپتیما، سوناتا و 
نظایر اینها را از نرخ پایه و نسبت به تاکسی های معمولی تا 80 درصد بالاتر تعیین کند.

به گفته او، قیمت این تاکســی ها نیز همانند دیگر تاکسی ها 2۵ درصد افزایش خواهد 
یافت و آن 80 درصد مابه التفاوتی است که به دلیل لوکس و گران بودن این تاکسی ها 
نســبت به تاکسی های معمولی از گذشته در نظر گرفته شده بود.قنادان گفت: سقف 
تغییرات نرخ کرایه تمام تاکسی های شهر تهران در مصوبه شورا نسبت به سال گذشته 
2۵ درصد است.او درباره سرانجام کرایه نفر چهارم که به دلیل فاصله گذاری اجتماعی 
از سرنشینان تاکسی ها کم شده است، گفت: از ستاد فرماندهی مبارزه با کرونا در تهران 
اســتعلام کرده ایم تا برآوردی از زمان اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی به ما ارائه 

کنند، اما برای این مسأله در حال تعیین سناریوهای مختلف هستیم.

رئیس ستاد مقابله با بیماری های واگیردار تشریح کرد
 چرایی آمار پایین فوت در مراکز سالمندان ایرانی 

نسبت به سایر کشورها
رئیس ستاد مقابله با بیماری های واگیردار سازمان بهزیستی کشور تأکید این سازمان در 
خصوص »پیشگیری« از شیوع بیماری  کرونا را عامل کمتر بودن ابتلای سالمندان به 

کرونا در کشور دانست.
محمد نفریه در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه گروه های هدف سازمان بهزیستی کشور 
ریسک بالایی برای ابتلا به کروناویروس دارند، گفت: به همین دلیل سازمان بهزیستی 
هم که براســاس پیش بینی وزارت بهداشت احتمال زیادی می داد که این بیماری به 
زودی وارد کشور شود، شروع به انجام اقدامات پیشگیرانه کرد. به طوری که در 2۷ بهمن 
ماه کلیه مراکز به شکل خودخواسته به حالت قرنطینه درآمدند. یعنی پذیرش موارد 
جدید، ترخیص افراد و... ممنوع اعلام شــد و دســتورالعمل های بهداشــتی به شکل 
شدیدتری دنبال شد. در آن زمان هنوز نمی دانستیم که وضعیت بیماری در کشور به 
چه شکل خواهد بود و بعداً قرنطینه عمومی اعلام می شود، لذا سازمان بهزیستی در 
خصوص این موضوع نیز پیشــگیری کرده و از تمامی مراکز خواسته بود تا برای 3 ماه 

مواد بهداشتی و ضدعفونی کننده مورد نیاز خود را تهیه کنند.
رئیس کمیته پیشــگیری از بیماری های واگیردار سازمان بهزیستی کشــور ادامه داد: با 
توجه به  گزارش های رســیده از کشورهای دیگر که حتی قبل از ما موارد مثبتی داشتند 
نشان می داد که موارد ابتلای سالمندان در این کشورها زیاد است. برای مثال در امریکا 
دومین فوتی ناشی از این بیماری در یکی از مراکز سالمندان اتفاق افتاده بود. همچنین 
گزارش هــا نشــان می داد در کشــورهایی مانند ایتالیا، اســپانیا و فرانســه مــوارد ابتلا به 
سالمندان زیاد است. این در حالی بود که درصد آلودگی ما نسبت به کشورهای دیگر 
بسیار کمتر بود. نفریه ادامه داد: براساس بررسی های انجام شده 40 هزار و 900 نفر در 
اسفند ماه 9۷ در مراکز ما بودند که این تعداد در اسفند 98 به بیش از 49 هزارنفر رسیده 
بــود. به این ترتیــب حدود 9000 نفر افزایش یافته بود، اما آمارها نشــان می داد تغییر 

معناداری در آمار مرگ و میر سالمندان در مراکز وجود ندارد.

 زالی: پروتکل های بهداشتی برخی مشاغل در تهران 
باید سختگیرانه تر شود 

فرمانده ستاد مقابله با بیماری کرونا در کلانشهر تهران با بیان اینکه مکان هایی مثل 
مراکز پیشــخوان و مراکز تعویــض پلاک محل مراجعه حجم زیــادی از مراجعات 
اســت و در آن ها امکان فاصله گذاری اجتماعی وجود ندارد، گفت: به نظر می رسد 
پروتکل هایی که برای این مراکز صادر شــده در تناســب با شــرایط جمعیت حاضر 
در آنها نیســت، به همین منظور باید پروتکل ها ســختگیرانه تر شــده و تغییر یابد. 
همچنین باید در فرایند نوبت دهی مراجعین دستورالعمل های جدید تدوین شود. 
زالی افزود: این هفته در جلسه شورای فرماندهی ستاد مقابله با کرونای تهران این 
موضوع مورد بحث قرار خواهد گرفت. زالی با اشــاره به معدل حدود ۶2 درصدی 
رعایت پروتکل های بهداشتی در تهران، گفت: این درحالی است که متوسط کشوری 
بین 80 تا 8۵ درصد بوده است، بنابراین باید حتماً با اصناف نشستی در این زمینه 
انجام شود. وی درباره وضعیت بیماری کرونا در استان تهران گفت: آمار ها تفاوت 
قابل توجهی را نســبت به ۴8 ســاعت گذشته نشــان نمی دهد و همان طور که قبلًا 
گفتیم شرایط استان تهران در زمینه بیماری کرونا شکننده و بی ثبات است و هرگونه 
بی احتیاطی و تقلیل ملاحظات بهداشــتی می تواند موجب شــکل جدیدی از بروز 
بیمــاری در اســتان تهران شــود. زالی تأکید کرد: مــردم باید موضــوع کرونا را جدی 
بگیرند، کرونا کاملاً جدی است و هرگونه اشتباه در این باره می تواند مخاطره آمیز و 
جدی باشد. وی گفت: سازمان بهداشت جهانی تاکنون تنها 12 کشور را از نظر علمی 
و سطح بالای توانایی پژوهشی مجاز دانسته است که کارآزمایی بالینی آنها در عرصه 

جهانی مورد استناد قرار گیرد که ایران جزو آن 12 کشور است. 

نتایج تمام آزمون ها تا پایان مهر اعلام می شود
رئیس ســازمان ســنجش آموزش کشــور از اعــلام نتایج نهایی تمامــی آزمون های 
ســال 99 تا پایان مهر مــاه خبر داد و گفت: به این ترتیــب، نتایج نهایی آزمون های 
کارشناسی ارشد و دکتری اوایل مهر و نتیجه کنکور سراسری نیز حداکثر تا اواخر مهر 
ماه اعلام شود. ابراهیم خدایی، با اعلام این خبر درباره اعلام نتایج آزمون های سال 
99 و زمان بازگشایی سال تحصیلی جدید به ایسنا گفت: سازمان سنجش آموزش 
کشــور بر اســاس اســتانداردهای خــود نیازمند زمان مشــخصی برای اعــلام نتایج 
آزمون هاســت. بر این اســاس برای اعلام نتایج نهایی آزمون دکتری و کنکور حدود 
دو ماه و نتایج نهایی آزمون کارشناسی ارشد نیز حدود دو و نیم ماه زمان نیاز داریم.

وی در ادامــه تصریــح کــرد: با توجــه به زمان بنــدی جدید برگــزاری آزمون های 99 
طبیعتاً نتایج این آزمون ها نیز با مقداری تأخیر مواجه خواهد شد. منتها ما انتظار 
داریم ســازمان ســنجش آموزش کشــور بــا برنامه ریزی فشــرده و کم کــردن برخی 

فرآیندها، نتایج تمامی آزمون ها را تا پایان مهرماه 99 اعلام کند.

معاون درمان وزیر بهداشت:
کاهش شدت بیماری کووید۱9 در کشور

 C19 معــاون درمان وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی از ابلاغ کد جدید
برای درمان بیماران ســرپایی کرونا در بیمارســتان ها خبر داد و گفت: ســیر بیماران 
در بیمارســتان ها نشــان می دهد که نه تنها مراجعات بیمارســتان ها کم شده بلکه 
شدت بیماری کووید 19 نیز کم شده و اکثر بیماران جدیدی که به بیمارستان می آیند 
خیلی بدحال نیستند. قبل از عید درصد بالایی از بیماران بدحال بودند اما الآن به 
تدریج حال عمومی بهتری دارند و میزان بستری در آی سی یو هم کمتر شده است. 

بنابراین تعداد بیماران بدحالی که در خانه فوت می کنند هم خیلی کم است.
قاســم جــان بابایی در نشســت خبری کــه به صــورت ویدئو کنفرانــس از وزارت 
بهداشــت برگزار شــد، دربــاره تعــداد افرادی کــه با کد مــوارد محتمل بــه کرونا در 
بیمارســتان ها بستری شده یا فوت شده اند گفت: ما در بیمارستان ها برای کرونا دو 
کد داریم که کدهای بین المللی هستند. یکی کد ۷01 برای افرادی که تست پی سی آر 
آنها برای کرونا مثبت است و دیگری کد ۷02 که افراد محتمل به کرونا هستند که بر 
اساس سی تی اسکن تشخیص داده می شود و تست پی سی آر آنها منفی است. به 
دانشگاه های علوم پزشکی گفتیم این کدها را اصلاح کنند. وی با بیان اینکه تاکنون 
ابتلای مجدد به بیماری کووید19 در افرادی که یکبار مبتلا شده اند ثابت نشده است، 
گفت: این کدها بین المللی هستند و همه کشورها موظف هستند این کدها را اصلاح 
کننــد مــا هم در ایران در حال اصلاح این کدها هســتیم و بــزودی با جمع بندی آن 

می توانیم تعداد موارد محتمل به کرونا را نیز در ایران اعلام کنیم.

بــا شــیوع ویــروس کرونــا بــه مشــاغل زیــادی در 
کشــور آســیب وارد شــد. امــا در این میــان، صنف 
آرایشگران بویژه آرایشگران زنانه دچار آسیب های 
جبران ناپذیری شدند، زیرا تا همین چند روز پیش 
در هیچ شرایطی امکان فعالیت نداشتند، این در 
حالی اســت که به گفته برخی از آرایشگران تعداد 
زیادی از آنها به مرز ورشکستگی رسیده و به ناچار 

سالن ها را تعطیل کرده اند.
نســترن، مدیر آرایشــگاهی در منطقه پیروزی 
تهران، با بیان اینکه تمام اسفندماه و فروردین ماه 
به خاطر شیوع بیماری کرونا مجبور به بستن سالن 
شــده است، به »ایران« می گوید: سالن استیجاری 
است اما خوشــبختانه صاحب ملک خوبی دارم. 
کلًا اســفند و فروردین وقتی دیــد که کار نمی کنم، 
فقط نصف اجاره را دریافت کرد؛ اما این ماه گفته 
که به دلیل مشکلات مالی همه اجاره را باید واریز 
کنم. چند روز است که با اطلاعیه ای که از رسانه ها 
به گوشم رسیده، سالن را باز کرده ام، اما نگرانی از 
انتشار ویروس خیلی برایم ترسناک است. با وجود 
اینکــه تمامــی پروتکل هــای بهداشــتی را رعایت 
می کنیم اما باز هم شــنیدن اسم کرونا ترس دارد. 
بــه محــض اینکــه مشــتری وارد ســالن می شــود، 
می گویم کفش هــا را درآورده و دمپایی بپوشــند و 
دســت ها و صورت خود را با آب و صابون بشویند. 
بایــد بهداشــت را بــرای حفــظ ســلامت خــود و 
مشتری ها رعایت کنیم. اما بعضی از مشتری ها از 
این قضیه ناراحت می شوند و می گویند که ما تمیز 
هستیم و نیازی نیست که دوباره دست و صورت را 
بشوییم و به حالت قهر سالن را ترک می کنند. به 
همه مشتری ها هم ماسک و دستکش می دهیم و 

پرسنل سالن هم از شیلد و گان استفاده می کنند.
ë ماهیگیری برخی سالن ها از آب گل آلود

الهام هم آرایشگاهی در منطقه شهرری دارد. 
به گفتــه الهام، اتحادیه، چهار روز اســت که اعلام 
کرده می توانیم ســالن را باز کنیم. سالن هم از 20 
اســفند بســته بود، حتی حالا که فقط 4 روز اســت 
مشغول فعالیت هستیم، باز هم زمزمه های بسته 
شــدن دوباره وجود دارد. به خاطر این تعطیلی ها 
خیلی ضرر کردم بخصــوص اینکه مواد مصرفی 
مانند کراتین که تاریخ انقضا دارد را به طور کامل، 
از دســت دادم. عــلاوه بــر این، خیلی هــا از بهمن 
مــاه بیعانــه داده بودند، مجبور شــدم قرض کنم 

تا بیعانه هــا را باز گردانم. در این میان یک ســری 
از آرایشــگاه های بــدون مجوز، حســابی از آب گل 
آلــود ماهی گرفتند و به دلیل اینکه آرایشــگاه های 
دارای مجــوز تعطیــل بودنــد و ادامــه فعالیــت 
برایشان مقدور نبود، مشــتری ها را به سمت خود 
کشــیده و حالا ما بدون مشــتری مانده ایم. خیلی 
به خاطــر مشــکلات مالــی شــدید  از همکارانــم 
ورشکســت شــده و مجبــور بــه تعطیلــی ســالن 
شــدند. این روزها هم که ما به ســختی در ساعات 
محدودی آرایشــگاه را باز می کنیــم، باز هم مردم 
از ترس شــیوع بیماری، خیلــی به ندرت مراجعه 
می کننــد. با وجــود این بــرای جلوگیری از انتشــار 
بیمــاری هر شــب ســالن را ضدعفونــی می کنیم. 
درب ورودی ســالن هم دســتکش، ماسک و الکل 
برای ضدعفونی گذاشــتیم و در اختیار مشتریانی 
کــه ماســک و دســتکش بــه همــراه ندارنــد، قــرار 
می دهیم. به دلیل تعطیلی نزدیــک به دوماه و از 
دست دادن مشتری های شب عید و نبود مشتری 
در این روزها با وجود باز کردن ســالن، اگر اتحادیه 
وامی در اختیارما قرار دهد از ورشکستگی و نابودی 

این صنف جلوگیری می شود.
شــادی، کارمنــد یکــی از ســالن ها در منطقــه 
هفت حوض هم مشکلات مالی و رعایت مسائل 
بهداشــتی را از ســختی های دوران کرونــا می داند 
و می گویــد: در دوران تعطیلــی ســالن، خیلــی از 
مشتری ها تماس می گرفتند و با اصرار درخواست 
مراجعــه به ســالن را داشــتند اما مــا به دلیل حاد 
بودن شیوع بیماری نزدیک به دو ماه به طور کامل 
بسته بودیم و به همین خاطر هم ضررهای مالی 
زیــادی دیدیم. هیچ چیز مانند ســلامتی اهمیت 
ندارد. با وجود ضررهای مالی زیاد باز هم به لحاظ 
ضدعفونی کردن سالن و رعایت مسائل بهداشتی 
با وجــود بالابودن قیمــت موادضدعفونی کننده، 

کوتاهی نمی کنیم.
ë با شیوع کرونا، آرایش 27 عروس را کنسل کردم

مریــم، ســالن داری در کرج اســت کــه از ابتلا 
بــه بیمــاری خیلی هــراس دارد. به گفتــه مریم 
مشــتری فقــط بــا یــک نفــر )آرایشــگر( ارتبــاط 
دارد امــا ما با چندین نفر در تعامل هســتیم. با 
وجــود اینکه مســائل بهداشــتی را کامــلًا رعایت 
می کنــم امــا باز هــم خیلی می ترســم کــه مبتلا 
شــوم. چاره ای نیســت تــا همین جا هــم خیلی 
ضــرر کــرده ام و مجبــورم در ســالن را بــاز نگــه 
دارم. شــب عیــد 2۷ عروس وقــت گرفته بودند 

و بیعانه داده بودند. معمولًا هر ساله شب های 
عیــد از ۷ صبــح تــا 10 شــب کار می کردیــم امــا 
امســال هــم به خاطــر بازگردانــدن بیعانه هــا و 
هــم مــوادی که خریــده بودیــم و تاریخ مصرف 
آنها گذشــت خیلی خســارت دیدیم. این روزها 

با بازگشــایی دوباره ســالن، مشــتری های جدید 
قبــول نمی کنیــم و با تماس قبلی با مشــتری ها 
مطمئــن می شــویم کــه قرنطینــه بودنــد. بعــد 
آنهــا را پذیــرش می کنیم آن هم بــدون همراه. 
الکل، ماســک، دســتکش و گان در ســالن وجود 

دارد و در اختیار مشتری ها قرار می دهیم. چون 
هم ســلامت خودمان و هم ســلامت مشــتریان 
مطرح اســت. خودم به شــخصه فقــط روزی دو 
مشــتری قبول می کنم آن هم سعی می کنم که 

تمامی مسائل بهداشتی را رعایت کنم.
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بازار گرم آرایش  زیرزمینی زنان در روزهای کرونایی 

هدی هاشمی
خبرنگار

به کمک های دولت نیازمندیم
 مونــا ولــی زاده، نایــب رئیــس اتحادیه آرایشــگران بـرش

شهرری با اشاره به اینکه اکثر سالن های آرایشگاه ها، 
اســتیجاری هســتند، به »ایران« می گوید: از آنجایی 
که باید آرایشــگاه ها در ســاختمان هایی با مجوز اداری یا تجاری باشند، 
اجاره ماهانه آنها خیلی سنگین است، این در حالی است که حدود دو 
مــاه آرایشــگران به طور کامل تعطیــل بودند و از پرداخــت اجاره بهای 
ســاختمان بر نمی آمدند. یکی از عمده مشــکلاتی که با شیوع بیماری 
برای آرایشــگران ایجاد شــد این است که دوران طلایی ماه های رجب و 
شــعبان همچنین عید نوروز که برای آرایشــگران بســیار باارزش بود، از 
دســت رفت. از دیگر مســائلی که ایــن روزها آرایشــگران دارای مجوز با 
آن دســت و پنجه نرم می کنند این است که بسیاری از کارمندانی که در 
آرایشــگاه ها کار می کردنــد و در فضای مجازی پیج )صفحه شــخصی( 
داشــتند یا با مشــتریان در ارتباط بودنــد به صورت پنهانی، ســالن های 
آرایــش زیرزمینی راه انداخته یا در خانه های خود آن هم بدون رعایت 
پروتکل های بهداشتی مشتری ها را به محل های مورد نظر خود کشانده 
و از این طریق ســود زیادی بردند. در حالی که با بازگشــایی ســالن های 
آرایش در روزهای اخیر با همین کار به ورشکســتگی ســالن دارها دامن 

می زننــد. از ایــن رو خواهشــمندم به دلیــل عــدم رعایــت بهداشــت در 
محیط هــای زیرزمینــی و حفــظ ســلامت مــردم، در رســانه ها از جمله 
صداوســیما و فضای مجــازی باید به مردم توصیه شــود که از مراجعه 
بــه ایــن اماکــن به شــدت پرهیــز کننــد. مشــکل دیگری کــه ایــن روزها 
برای آرایشــگران بســیار نمود دارد این اســت که مجبور هســتند، مانند 
محیط های بیمارســتانی یــا درمانگاه ها به صورت کامــل و لحظه ای در 
حال ضدعفونی کردن فضا باشند و کاملًا پروتکل های وزارت بهداشت 
را رعایت کنند، اما بحث اینجاســت که برای تهیه تمامی مواد از جمله 
ضدعفونی کننده ها، ماســک، گان، شــیلد و دســتکش مجبور هستند از 
بــازار آزاد خریــد کنند و همیــن قضیه هم بار ســنگینی بر دوش نحیف 
این صنف وارد کرده اســت. نبود مشتری، پرداخت اجاره بهای سنگین 
و هزینه خرید لوازم ضدعفونی، این صنف را با مخاطرات مالی زیادی 
روبــه رو کــرده اســت. تنهــا راه نجــات صنــف آرایشــگران این اســت که 
حمایت های دولت وجود داشــته باشــد. مثلًا تســهیلاتی از جمله ارائه 
وام های کم بهره با شــرایط ضمانت و پرداخت آســان و در اختیار قرار 
دادن موادضدعفونی، ماســک و دستکش با قیمت دولتی می تواند به 

این قشر که امروز دچار آسیب های زیادی شده، کمک شایانی کند.

 
»مدارس مگر اجازه دارند برای کلاس های آنلاین خود 
شهریه دریافت کنند؟ چرا مدیران مدارس شهریه فوق 
برنامه ها را به جای آموزش آنلاین با خانواده ها حساب 
می کننــد؟ مگر بچه های ما چند ماه مدرســه رفتند که 
حــالا مجبوریم همه شــهریه را کامــل پرداخت کنیم؟ 
مــا شــهریه را بــرای آمــوزش حضــوری دانش آمــوزان 
پرداخــت کرده ایــم چــرا تفاوتی بین آمــوزش مجازی 
و آمــوزش آنلایــن درنظر نمی گیرند؟ چــرا توجهی به 
شــرایط مالی خانواده ها نمی شــود؟ مگــر مدیران این 
اجــازه را دارنــد کــه از حالا برای ســال تحصیلــی آینده 
از خانواده هــا چــک دریافــت کننــد؟ چند هفتــه ای به 
خاطرآلودگی هوا مدرسه ها را تعطیل کردند و بعدش 
هم که کرونا آمد، چرا مســئولان در زمینه شــهریه های 
نجومــی مدارس غیردولتی تصمیم نمی گیرند؟ اینها 
بخشی از سؤالات والدینی است که دانش آموزانشان در 
مدارس غیرانتفاعی تحصیل می کنند. خواسته اصلی 
والدیــن دانش آمــوزان ایــن اســت که مــدارس نصف 
شــهریه ای را کــه بــرای کلاس هــای حضــوری دریافت 
کرده اند برگرداند یا این پول برای سال تحصیلی آینده 
فرزندانشــان ذخیره شــود. این درخواســت خانواده ها 
در حالــی مطــرح می شــود کــه از نظــر آنهــا امســال 
دانش آموزان ســال تحصیلی متفاوت تری را پشت سر 
گذاشــته اند و مــدارس تعطیــلات زیــادی را از آلودگی 
هــوا تا بحث کرونا تجربــه کرده اند. به گــزارش »ایران« 
خانــواده دانش آموزانــی که شــهریه پرداخت می کنند 
آمــوزش  غیرانتفاعــی  مــدارس  امســال،  معتقدنــد 
خاصی نداشــتند و بیشــتر بار تحصیلــی دانش آموزان 
بر دوش خانواده ها بوده اســت. علی طاهری پدر یکی 
از دانش آمــوزان در گفت و گــو بــا »ایــران« در ایــن باره 
می گوید: دخترم امســال کلاس یازدهم ریاضی اســت 
حدود 18میلیون تومان شــهریه پرداخت کردم و برای 
فوق برنامه هم 2میلیون و٥00 هزار تومان دادم. زمان 
ثبت نام قرار بود در عید مدرسه بابت کنکور کلاس های 
فوق برنامــه برگزار کند کــه به خاطر تعطیلی ناشــی از 
کرونــا این کلاس  ها برگزار نشــد، البته قبــل از عید هم 
برای سال تحصیلی آینده از ما 23 میلیون تومان چک 
گرفتند مگر چه آموزشــی ارائه دادند، اصلًا ما این پول 
را برای آموزش حضوری پرداخت کردیم، به مدرســه 
مراجعــه کــردم گفتند مــا آمــوزش مجازی داشــتیم . 
فوق برنامه هــا را هــم در آنلایــن ارائه کردیم. مدرســه 

پولی را که بابت فوق برنامه گرفت به ما عودت نداد.
 مدیــران مــدارس غیرانتفاعــی هــم در ایــن بــاره 
می گویند: مثل روزهایی که دانش آموز سر کلاس درس 
بــوده کلاس هــای آنلاین هــم برگزارشــده اســت، آنها 
کیفیــت کلاس هــای مجــازی را همچــون آموزش های 

حضــوری می دانند. امــا خانواده ها از آمــوزش مجازی 
مدارس هم رضایت لازم را ندارند و می خواهند بخشی 
از هزینه ها برگشــت داده شود. مجتبی زینی وند رئیس 
ســازمان مــدارس غیردولتی و توســعه مشــارکت های 
مردمی و خانــواده وزارت آموزش و پرورش در این باره 
می گوید: مدارس حق گرفتن شهریه بابت آموزش های 
آنلایــن خود را ندارند و اگر مدرســه ای تحت این عنوان 
از خانواده هزینه ای دریافت کرده اســت با این مدرســه 
برخــورد می شــود. با این حــال کار آمــوزش در مدارس 
غیردولتی تعطیل نشــده اســت و مدارس موظفند که 

از طریق  شبکه شاد آموزش های لازم را انجام دهند.
ë مدارس هزینه فوق برنامه ها را برگردانند

شــهریه مــدارس غیردولتــی در دو بخــش گرفتــه 
می شــود؛ شــهریه ثابــت، شــهریه فوق برنامه درســی. 
شهریه ثابت شامل خدمات آموزشی دربازه زمانی ۷و 
نیم صبح تا 12 و نیم ظهر است و شهریه فعالیت های 
فوق برنامه آموزشــی از 12/30 تا ســاعت 2 و ۴۵ دقیقه 
بعدازظهر است. این شهریه ها متناسب با برنامه هایی 
است که از سوی مدرسه به دانش آموزان ارائه می شود و 
هزینه آن هم مدرسه به مدرسه فرق دارد. اما میانگین 
ایــن فوق برنامه هــا معمــولاً بین یــک   میلیــون و ٥00 
تــا دو میلیــون و ٥00 هــزار تومان اســت. فوق برنامه ها 
معمولاً شامل ربوکاپ، المپیاد، استخر، اردو، موسیقی 
خــاص، آموزش زبانــی غیــر از انگلیســی، ورزش های 
خــاص و کلاس هــای کنکــور اســت. زینی ونــد دربــاره 
بازگشت شهریه های فوق برنامه می گوید: شهریه های 
اردو،  ورزش،  ســرویس،  غــذا،  ماننــد  غیرآموزشــی 
کلاس المپیــاد یا کنکور بایــد به خانواده هــا برگردانده 
شــود. این موضــوع در ســازمان مــدارس غیرانتفاعی 
مصوب شــده است و بر اســاس بررسی هایی که انجام 
داده ایــم بســیاری از مــدارس شــهریه فوق برنامه ها را 
یــا برگردانده اند یا برای ســال تحصیلی آینــده ذخیره 

کرده اند. در نظر بگیرید بســیاری از مدارس غیردولتی 
قسطی شــهریه را دریافت می کنند و ما هم از مدارس 
خواســتیم با توجه به شــرایط مالی خانواده ها شــهریه 

فوق برنامه ها را برگردانند.
ë شکایت خانواده ها بررسی می شود

مدیــر کل ارزیابی عملکرد و رســیدگی به شــکایات 
وزارت آمــوزش و پــرورش هــم از مــردم می خواهــد 
تخلــف مــدارس غیردولتــی و البتــه دولتــی را گزارش 
کننــد. زهرا مظفــر در این باره می گویــد: مدارس بابت 
آمــوزش مجازی که ارائه داده اند حق دریافت شــهریه 
را ندارند، اگر مدرسه ای این موارد را از خانواده ها طلب 
کرده اســت والدین می توانند به سایت وزارت آموزش 
و پــرورش مراجعه کننــد و در بخش شــکایت مردمی 
مشکلات خود را مطرح کنند. روند رسیدگی به شکایات 
ثبت شــده تا ۷ روز بررســی می شــود. به اولیا اطمینان 

می  دهیم که شکایت ها رسیدگی می شود.
او در پاسخ به اینکه اغلب خانواده ها تصور می کنند 
شــکایت کــردن از مــدارس غیردولتی بیهوده اســت و 
تأثیری در عملکرد مدارس متخلف غیردولتی ندارد، 
می گویــد: ما موضوع شــهریه های مــدارس را در طول 
ســال بررســی می کنیــم، البته خــود ســازمان مدارس 
غیردولتــی  دارای شــورای نظارتــی در منطقه، اســتان 
و ســتاد اســت و تخلفــات دریافتــی را بــه آنهــا ارجــاع 
می دهیــم تــا مــوارد در شــورای نظارت بررســی شــود. 
این گونه نیســت که تخلفات این مدارس نادیده گرفته 
شــود. مظفر تأکید می کند: موضوع بازگشــت شــهریه 
را بــا مدیران غیردولتــی مطرح کردیم، بر این اســاس 
هزینه ســرویس مدارس و غــذا باید برگردانده شــود و 
اگر مدرســه ای دولتی و غیردولتی پولی بابت خدماتی 
خــاص از خانواده ها گرفته اســت و آن خدمــت را ارائه 
نکرده مدیرمدرســه موظف اســت که ایــن هزینه را به 

خانواده ها برگرداند.
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